
se njegov nastop lahko obsoja ali odobrava 
le z vidika resničnosti in upravičenosti izne* 
šene kritike. 

V podrobnem poročilu o pokrajinski 
skupščini je delegat tov. Gole podal sliko 
o poteku skupščine, zavračal enostransko in 
neresnično poročilo v stanovskem glasilu, 
omenjal netaktno postopanje vodstva na* 
pram nekaterim članom opozicije, obsojal za* 
postavljanje določenih zapisnikarjev pri se* 
stavi poročila. Sprejemanje sklepov en bloc 
naj se v bodoče opusti, društveni delegati 
naj vztrajajo do sklepa skupščine. Imena de* 
legatov naj se objavijo pred skupščino v sta* 
novskem glasilu. Delegati naj dobijo od dru* 
štva navodila za enotno nastopanje. 
, Poročilo je izzvalo živahno, mestoma 
burno debato, v katero so posegli tovariši 
Šmajdek, Gole, Taučar, Kržišnik, Grašič, 
Lampret, Pleškova, Lovše. V razpravo je pri* 
šlo vprašanje upravičenosti nastopa društv. 
predsednika napram delegatu Taučarju. Do 
izraza zaupnice oz. nezaupnice ni prišlo, ker 
se je občni zbor zedinil na predlogu, da se na 
prihodnje zborovanje povabita član poverje* 
ništva in tov. Pahor kot avtor kritike, da se 
kritika utemelji ali zavrne. 

II. V poročilu o glavni skupščini v Za* 
grebu je poročevalec tov. Taučar poudarjal 
dvoje važnih pridobitev za organizacijo: se* 
stavo novih pravil in uveljavljenje proporčne* 
ga sistema pri volitvah funkcij onarj ev. 

III. V poročilu o poteku III. samoizobra* 
ževalnega tečaja so se označile v kratkih be* 
sedah teme predavanj in se pozivalo na pri* 
stop k Pedagoški centrali v Mariboru in to 
tembolj, ker se bo vršilo odslej samoizobra* 
ževalno delo v okviru Pedagoške centrale. 

IV. Poročilo o seji širšega sosveta v Ge* 
lju je podal tov. preds. in namignil na par 
perečih zadev, ki zahtevajo nujne rešitve. 

V. Po poročilu o delovanju Šolske Ma* 
tiče se sprejme predlog, naj Šolska Matica 
pošlje takoj položnice na šole. 

VI. Tajnik poroča o delovanju odbora 
v pretečeni poslovni dobi, ki si je predvsem 
nadel nalogo urediti člansko in finančno sta* 
nje ter društveno poslovanje. 

VIL Blagajniško poročilo izkazuje ob 
sklepu poslovnega leta 1928/29 — 763?96 Din 
dohodkov in 5282*84 Din stroškov. Pregledo* 
valci računov predlagajo tovarišici blagajni* 
čarki absolutorij. 

VIII. a) Prečita in odobri se proračun za 
prihodnje poslovno leto. Določi se letna čla* 
narina 160 Din, za poročene z učitelji 90 Din. 
— b) Delež in vpisnina za UGP v znesku 
7 Din se poravna iz društvene blagajne. Člani 
podpišejo le izkaznice. — c) Zborovanje se 
določi na petkrat v letu. 

IX. Mladinski list: Urejevan naj bo v 
duhu narodnega in državnega edinstva. Izha* 
jati naj začne takoj. 

X. Učiteljstvo naj z naročili podpira 
UGP, od katere pričakujemo finančne po* 
moči našim učitelj, domovom. 

XI. Volitve odbora se izvrše z listki. Na 
podlagi izida skrutinija je izvoljen predsed* 
nikom tov. Lampret s 64 glasovi od 89 pri* 
šotnih volilcev. — V odbor so voljeni: Ur* 
bančič Ant. (s 44 gl.) — Taučar Lj. (74 gl.) — 
Pleško Marija (80 gl.) — Vrhove Stanko (41 
gl.) — Sirnik Ljudmila (46 gl.) — Gole Josip 
(39 gl.). 

Pregledovalci računov: tov. Zakrajšek, 
Schein in tovarišica Dekleva. 

XI. Pri slučajnostih se sprejme predlog 
o preklicu uporabe računic za 1. in 2. šolsko 
leto — in predlog za znižanje števila ur po 
enorazrednicah. Železniške legitimacije naj 
se hitro obnovijo, da ne bo imelo učiteljstvo 
nepotrebnih izdatkov. 

Dan in kraj prihodnjega zborovanja do* 
loči odbor. 

Na vsakem zborovanju smo imeli po en 
referat, enkrat celo dva. Predaval je vedno 
— razen na enem zborovanju — naš neumor* 
ni sres. referent, g. G. Lukežič. Referiral je 
o pouku materinščine v delovni šoli. Za nje* 
govo obširno in dobro premišljeno delo, ki 
nam je nudilo toliko koristnega za prakso, 
zasluži g. predavatelj pač priznanje in za* 
hvalo vsega članstva. 

Dvakrat nas je posetil na zborovanjih g. 
prof. Adamič, ki nam je zelo zanimivo opi* 
sal svoje počitniško potovanje v Bolgarijo 
ter nas seznanil s to nam precej tujo bratsko 
državo. Lepa mu hvala! 

B l a g a j n i k o v o p o r o č i l o . Stanje 
blagajne je 2820"55 Din. Pregledovalca raču* 
nov Rakove in Leštan sta našla račune v po* 
polnem redu. 

D o p i s i . Tov. predsednik prečita dopis 
učit. gospodarske poslovalnice in jo toplo 
priporoča. — Sprejet je bil predlog, da vse 
društvo korporativno pristopi k učit. gospod, 
poslovalnici. Pristopnino po 7 Din plača dru* 
štvena blagajna. 

V o l i t e v : Soglasno je bil izvoljen stari 
odbor. 

P o r o č i l o d e l e g a t o v o p o k r a * 
j i n s k i s k u p š č i n i . Poročajo delegati 
tov. Stenovec, Rupnikova in Trpin. Poročila 
so bila zelo zanimiva in so nam nudila jasen 
pregled o poteku skupščine. 

P o r o č i l o o s e j i š i r j e g a s o s v e 
t a je podal tov. predsednik. Zanimalo je 
tembolj, ker je bilo nadaljevanje prejšnjih 
poročil. Poročal je tudi o novem šolskem za* 
konu. 

P r e d l o g i : Sprejeti so bili sledeči 
predlogi: 

1. Odnos odsekov do poverjeništva naj 
se regulira s poslovnikom. 

2. Poverjeništvo naj izposluje razpis 
služb. 

3. Poverjeništvo naj posreduje, da se uve* 
de v novi uradniški zakon točka o bolniški 
blagajni. 

4. Za zamude pri zborovanjih se uvede 
evidenčna knjiga. 

S l u č a j n o s t i . Zborovanja se bodo vr* 
šila le ob sobotah. Kdaj in kje bo prihodnje 
zborovanje, odloča odbor. 

Namestniki: Rupnik Josip, Kincl Josip, 
Sotošek Zdravko. Odbor se je takoj sestal 
in konstituiral: 

Predsednik: Miloš Verk. 1 
Podpredsednik: Korbar Franc. 
Blagajnik: Tone Fink, tajnik: Tone Ste* 

fanciosa. 
Odborniki: Eliza Kukovec, Ela Kurbus, 

Josipina Ahtik, Cenčič Josip, Šumer Hinko. 
Pregledovalca računov: Predan in Berce. 
Situacijsko poročilo: Učiteljstva v okra* 

ju: 95, včlanjenih: 84, navzočih: 47, t. j . 
55%. 

Slučajnosti: 
a) Tovarišica Tilka Lekarjeva je vzela 

slovo od tov.(ic) našega društva. Predsednik 
Verk omeni njeno tovariško in izvenšolsko 
delovanje, kjer se je izkazala kot najmarlji* 
vejša čebela pri CirihMetodovi podružnici 
Št. Vid pri Grobelnem. 

b) Tovariš H. Šumer omeni pomen Dač* 
kega doma v Beogradu za učiteljstvo in pred* 
laga, da naj prispeva naše društvo 500 Din, 
da se omogoči čimprejšnja dogotovitev tega 
skupnega našega doma. — Sprejeto. 

c) Prihodnje zborovanje 7. dec. po mož* 
nosti skupno s sosednjim društvom v Kra* 
pini, ako bo že vozila nova železnica, sicer 
v Rogaški Slatini. 

Rogaška Slatina, 12. oktobra 1929. 

Stanovska organkadis UJU 
Iz poverjeništva UJU. 

POJASNILO. 
Na seji uredniškega konzorcija je podal 

tov. Pahor pojasnilo, da ni poslal dopisa (ki 
ga omenja poročilo o seji širjega sosveta) na 
člane različnih učit. društev po svoji inicia* 
tivi, ampak po iniciativi in volji opozicije; 
ter dalje, da se ta dopis ni poslal v svrho 
»podminiranja organizacije«, ampak v var* 
stvo deklaračnih načel in delegacij skih 
sklepov. ' 

Lojalno priobčujemo to pojasnilo in do* 
dajamo še iz svojega, da je 6 članov širjega 
sosveta glasovalo proti objavljenemu sklepu 
z motivacijo, da smatrajo ta dopis kot pri* 
vatno pismo. 

Širji sosvet je na isti seji dal tov. Pa* 
horju priliko, da utemelji svoje stališče. 
Predloži naj smernice za nadaljnje delo v 
organizaciji v posebnem poročilu, ki ga do* 
bijo v razpravo vsa okrajna učiteljska dru* 
štva in bodo nato smernice objavljene v listu. 

L j u b l j a n a , dne 21. okt. 1929. 
A. Skulj, pov. Jos. Kobal, tajnik. 

Iz društev: 
Poročil*! 

+ Učiteljsko društvo za ljublj. okolico 
— zahodni del — je zborovalo dne 5. okto* 
bra 1929 v Ljubljani. 

S i t u a c i j s k o p o r o č i l o : Učitelj* 
stva v okraju je 133, včlanjenih 127, navzo* 
čil 120, t. j . 95%. 

I. Tov. preds. Lampret otvori zborovanje 
s pozdravom članstva — prečita dnevni red 
— odkloni predlog za izpremembo tega in 
poda delno poročilo o pokrajinski skupščini 
v Ljubljani. Omenja sklep delegacije o črta* 
nju starega dolga napram poverjeništvu in 
ponovno zavrača delegata tov. Taučarja, ker 
je iznesel kritiko o delovanju poverjeništva, 
za kar ni bil od društva pooblaščen. V odgo* 
voru na to ugotavlja tov. Taučar, da ni na* 
stopal v imenu društva temveč kot opozici* 
jonalec kritikoval nezdrave pojave v naši or* 
ganizaciji in je kot član organizacije imel pol* 
no pravico in dolžnost pokazati na nedostat* 
ke, ki bi utegnili škodovati ugledu in moči 
organizacije. Nato čita in utemeljuje posa* 
mezne točke kritike in ugotavlja k sklepu, da 

Arrigler, 1. r., 
predsednik. 

+ Šmarskosrogaško učiteljsko Sdruštvo 
je zborovalo in imelo svoj redni letni občni 
zbor 12. oktobra 1929 ob 10. uri v Rogaški 
Slatini. Podpredsednik tov. Verk poroča, da 
je tov. E. Kukovec ob sklepu šol. leta odlo* 
žila predsedniško mesto, zato je njemu dana 
naloga, da otvori zborovanje. Ker še ni bilo 
zbranega zadostno število članstva, konsta* 
tira nesklepčnost in preloži občni zbor za 
pol ure. Med tem omeni, da so se izvršili od 
zadnjega zborovanja važni dogodki v drža* 
vi kakor rojstvo tretjega kraljevskega prin* 
ca Andreja, kar je dalo povod za odlikova* 
nje več tovarišev — nacionalnih delavcev v 
našem srezu, katerim prisrčno čestita. — 
Nadalje je omenil, da je za vedno preminul 
tov. Zidar, kateremu članstvo stoje zakliče 
»Slava mu«. Prisrčno čestita tov. Mulejevi, 
ki se je poročila z g. dr. Lorgerjem in tudi 
Bercetu in Olgi Bračič, ki se podajata na isto 
življensko pot. Pozdravi novo članstvo in 
čestita tov. Tomažiču k rodbinskemu pri* 
rastku. 

I. Dopisi. Podpredsednik prečita dopise 
glede Učiteljske gospodarske poslovalnice in 
Mladinske Matice. 

Ker še ni preteklo pol ure se izpremeni 
dnevni red v toliko, da pride najprej na vr* 
sto 6. točka dnevnega reda: 

II. Samoizobrazba: Tovariš Predan ome* 
ni uvodoma, da sta o sodobnih metodah na 
dunajskih šolah že predavala tovarišica Lj. 
Glinšekova in tov. Šumer, zato bo podal on 
reminiscence in osebne utise. Učiteljstvo je 
pazno sledilo njegovim izvajanjem in zazna* 
lo zopet dosti novega. Za trud mu je bila 
izrečena zahvala! 

Nato tov. podpredsednik otvori občni 
zbor in poroča, da se je vršila pred otvorit* 
vijo odborova seja in se je sklenila sledeča 
izprememba pravil: 

1. Točka, da se naj vrši občni zbor ved* 
no na katerem drugem mestu — se naj črta. 

2. Volitve naj se uveljavijo z listami po 
čistem proporcu. — Od občnega zbora spre* 
jeto. 

III. Poročilo o pokrajinski skupščini je 
podal delegat tov. Stefanciosa. Omenil je, da 
je bilo poročilo poročevalca tov. Mlekuža tu* 
intam subjektivno izraženo, ter je pojasnil ne* 
katere točke. O državni učiteljski skupščini 
v Zagrebu pa žal ni bilo skoro kaj poročati. 
Oba glavna referata sta odpadla. Poleg ofi* 
cijelnih pozdravov, poklonitve Strossmaver* 
ju, otvoritve kaptolske šolske razstave in po* 
laganja vencev Filipoviču in Trstenjaku je 
bila le še borba za volitve v glavni odbor. 
Tov. podpredsednik Verk je podal poročilo 
o obeh zadnjih sejah širjega sosveta. 

IV. Nato so sledila poročila društvenih 
funkcijonarjev. Tajnik tov. Stefanciosa je po* 
dal tajniško poročilo, blagajnik tov. Fink pa 
blagajniško. Pregledovalca računov tov. Pre* 
dan in Berce sta našla vse v vzornem redu, 
zato se je izrekla blagajniku zahvala in abso* 
lutorij. Članarina ostane stara 150 Din, za 
upokojence pa 80 Din in dobe le »Tovariša«. 

V. Volitve odbora: Po desetminutnem 
odmoru se je prešlo k volitvi odbora. Pod* 
predsednik ponovno omeni, da je bila na 
seji širjega sosveta sprejeta volitev z lista* 
mi po čistem proporcu. Ker je to poprej tudi 
sklenila odborova seja, kar je občni zbor 
potrdil, je prosil podpredsednik za predloge. 
Predložena je bila samo ena lista in je bil 
torej izvoljen večina stari odbor: tov. Eliza 
Kukovec, Miloš Verk, Tone Fink, Tone Ste* 
fanciosa, Ela Kurbus, Josipina Ahtik, Kor* 
bar Franc, Cenčič Josip, Šumer Hinko. 

M. Verk, 1. r., 
predsednik. 

+ Slovenjgraško učit. društvo je imelo 
svoj občni zbor 5. oktobra 1929 v Slovenj* 
gradcu. Poleg običajnih točk je bilo na dnev* 
nem redu: 

1. Poročilo delegatov pokrajinske in 
glavne skupščine. 

2. Poročilo o seji širjega sosveta pover* 
jeništva UJU Ljubljana v Celju. 

3. Letno poročilo društvenih odbornikov 
(tajnika in blagajničarke). 

4. Volitev novega odbora. 
5. Določitev proračuna za poslovno leto 

1929/30. 
6. Predavanje strokovnjaka prof. Krošla 

o kmetsko nadaljevalnem šolstvu, event. 
predavanje tovarišice Gobec o Delovni šoli 
(nadaljevanje). 

Statistika: Število učiteljstva v okraju 46, 
število članov v društvu 39, v okraju je 7 
učit.*nečlanov (5 upokojenih tov. in 2 akt. 
tov.), navzočih je bilo 32, t. j . 82%. 

Predsednik tov. Purkhart konstatira 
sklepčnost zbora in pozdravlja navzoče, po* 
sebno še gosp. prof. Jožefa Krošelja, ki je 
prišel predavat o kmet. nad. šolstvu. — V 
znak žalosti radi smrti gosp. šolskega rav* 
natelja Frana Vrečka (umrl 31. VIII. 1929) 
pozove g. predsednik navzoče, da se dvig* 
nejo s svojih sedežev in z enominuthim 
molkom počaste spomin dolgoletnega šolnika; 
izrazi v imenu društva sožalje tov. Gorupu, 
ki so mu med počitnicami umrli starši. — ter 
čestita tov. Modru k poroki. 

Poročilo o seji širjega in ožjega sosveta: 
Tov. gdč. Gobec poda poročilo o seji širjega 
sosveta. Poročilo ne bo objavljeno! — Sklene 
se pa, da se bo vršil v nedeljo 13. X. ob 9. 
uri na tuk. šoli (Slovenjgradec) sestanek, h 
kateremu naj pošlje vsaka šola po enega za* 
stopnika in na katerem bo tov. gdč. Gobec 
poročala o poteku seje ožjega sosveta. 

Letno poročilo tajnika in blagajničarke: 
1. Poročilo tajnika (tov. Verčkovnik): 

Društvo šteje 39 članov. Odborovih sej je 
bilo troje — zborovanj pet; obisk teh znaša 
70%. Pri vseh zborovanjih je bilo 18 tova* 
rišev(ic). Vsa zborovanja so se vršila v Slo* 
venjgradcu. Predavanj je bilo 5 in sicer: 1. 
»Berlinski kongres fn inozemsko poskusno 
šolstvo« (Kavčič Fran). 2. »Nekaj misli o 
delovni šoli« (Gobec Regina). 3. »Kako pri* 
demo do petja in kako izvajamo petje v 
delovni šoli« (Križman Josip). 4. »Psihoteh* 
niška metoda v svrho agit. nabave knjig za 
priučenje tujih jezikov« (Robert Mertner), 
(visokošolec Karel Stancer). 5. »O problemu 
mednarodnega jezika v splošnem« (Gobec 
Regina). Tudi v tem poslovnem letu se je 
odbor potegoval za zaščito članov in učitelj* 
stva. Obravnavale so se tudi druge stariov* 
ske zadeve. 

2. Poročilo blagajničarke (tov. Rozman): 
V preteklem poslovnem letu je bilo 859471 
Din dohodkov in 7148-65 Din izdatkov, torej 
znaša aktiva 1446-06 Din. Preglednika raču* 
nov (tov. Moder in tov. Šmidova) predlagata 
po pregledu blag. knjig, da se tovarišici bla* 
gajničarki izglasuje absolutorij. (Predlog so* 
glasno sprejet.) 

Volitev novega odbora se je izvršila po 
listkih. Izvoljeni so bili sledeči odborniki: 
Leopold Kopač, predsednik; Regina Gobec, 
podpredsednica; Rajko Iglar, tajnik; Zorka 
Rozman, blagajničarka — ter Fran Gorup in 
Fran Kavčič odbornika. 

Določitev proračuna za poslovno leto 
1929/30. Proračun ostane isti kot lansko leto 
(članarina 18 Din — za z učitelji poročene 
učiteljice 11 Din). 

Predavanje strokovnjaka o kmet. nad. 
šolah. Gosp. prof. Jože Krošel je predaval 
o zgor. predmetu in sicer o potrebi kmetsko 
nad. šol ter o ustanavljanju istih. Po zanimi* 
vem predavanju je dal g. prof. še nekaterim 
tovarišem, ki nameravajo ustanoviti na svo* 
jih služb, mestih kmet. nad. šole nasvete 
glede predpriprav, ki se morajo izvršiti pred 
ustanovitvijo take šole. — Tov. predsednik 
se g. predavatelju zahvali za lepo in zani* 
mivo predavanje. 

Sklepi, predlogi: 
1. »Poverjeništvo UJU naj skuša doseči, 

da bi se vršile če mogoče večkrat med šol. 
letom najmanj po 1 teden trajajoče hospita* 

F. Lampret, 1. r. 
tč. predsednik. 

+ Kamniško učit. društvo je imelo 7. X, 
1929 v Domžalah redni občni z,bor. 

S t a t i s t i k a : Število učiteljstva v okra* 
ju 123, članstva 104, navzočih 53 (50%). Opra* 
vičili so se trije člani. 

Tov. predsednik pozdravi navzoče član* 
stvo in g. sres. referenta G. Lukežiča, ki iz* 
roči pozdrave g. sres. načelnika dr. Ogrina. 

S a m o i z o b r a z b a i n r e f o r m a šo* 
l e G. sres. referent je referiral o Fleretovi 
»Naša prva knjiga«. Podal je najprej sliko 
dosedanjih začetnic ter potem razložil novo 
knjigo, ki je že po svojih pestrih slikah silno 
prikupljiva. Članstvo je sledilo predavanju | 
izredno živahnim zanimanjem, kar je doka* 
zala vsestranska debata. — Na nekaterih šo* 
lah našega sreza je knjiga že uvedena. 

Nato se je vršil razgovor, ali naj otroci 
že v 1. šolskem letu čitajo končni 1 kot v. ali 
šele pozneje, morda v 3. šolskem letu. Mne* 
nja so bila ločena. 

P r e d s e d n i k o v o p o r o č i l o . Ostro 
je graiati slab obisk pri zborovanjih. Ni do* 
volj. da plača članstvo organizačni davek, ne 
da bi se v ostalem zmenilo za delovanje 
društva. 

21. XII. 1928. je umrl naš bivši sres. re* 
ferent in častni član našega društva g. M. 
Kante. Navzoče članstvo naj v znak žalova* 
nja vstane. 

Na zborovanjih smo imeli vedno preda* 
vanja. živo smo se zanimali za stanovske za* 
deve in stavili poverjeništvu tozadevne pred* 
loge. 

T a j n i k o v o p o r o č i l o . Kamniško 
učit. društvo šteie 104 članov in članic. (V 
1. 1928. — 103.) V tem letu je pristopilo 15 
članov in izstonilo 14 članov, 

21. XII. 1928. je umrl častni član našega 
društva, g. M. Kante. 

26. V. 1929. je bil odlikovan pri Sv. Tro* 
jici tov. Kornelij Iglic. 

Odbor je imel 8 sej. Rednih zborovanj 
ie bilo pet in eno izredno. Pri zborovanjih je 
bilo navzočih le okrog 50% članstva, kar je 
odločno premalo. 

S. Schubert, 1. r., 
tč. tajnik. 

Tone Stefanciosa, 1. r., 
tajnik. 

Taučar, 1. r. 
poročevalec. 



cije s konferencami v smislu delovne šole na 
eni izmed ljubljanskih, menjaje mariborskih 
osn. šol, ali pa na službenih mestih onih ko* 
legov, ki se že udejstvujejo v tem pravcu in 
ki bi tudi vodili praktične nastope. — Za 
udeležence naj bi se izposloval dopust!« 
(Predlog je bil stavljen po tov. Mrovljetu in 
soglasno sprejet.) 

2. Na prihodnje zborovanje naj se po* 
vabi tov. Vranca iz Maribora, ki naj bi pre* 
daval o temi »Iz moje prakse« (z ozirom na 
delovno šolo). 

Slučajnosti: 
1. Prihodnje zborovanje se bo vršilo dne 

7. decembra 1929. ob 9. uri v Slovenjgradcu. 
2. Tovariš L. Kopač (novoizvoljeni pred* 

sednik) se zahvaljuje tovarišem za zaupanje 
in obljublja, da bo novoizvoljeni odbor de* 
lal vedno v prid celokupnemu društvu. Za* 
hvaljuje se tudi dosedanjemu predsedniku 
tov. gosp. Purkhartu za večletno delovanje 
in predlaga, da mu društvo podeli 'častno 
članstvo. (Predlog soglasno sprejet.) 
L. Kopač, preds. R. Iglar, tajnik. 


